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EKONOMIKA 

LIDÉ 
ČNB jmenovala nové  
manažery pro dohled  
Bankovní rada ČNB jmenovala do funkce ná-
městka ředitele sekce regulace a dohledu nad 
pojišťovnami Ondřeje Huslara, ředitelem odboru 
dohledu na dálku sekce bankovní regulace a 
dohledu byl jmenován Radek Křička a ředitelkou 
odboru dohledu sekce regulace a dohledu nad 
pojišťovnami Naděžda Krátká. O. Huslar praco-
val od roku 1992 v České pojišťovně, od roku 
2001 jako tajemník její dozorčí rady. R. Křička 
od roku 2005 vedl referát analýz sektoru a vel-
kých bank v odboru dohledu na dálku sekce 
bankovní regulace a dohledu. N. Krátká působila 
před příchodem do ČNB v Úřadu státního dozo-
ru v pojišťovnictví při ministerstvu financí, od 
roku 2000 ve funkci vedoucí oddělení kontroly.  
Rektorkou VŠFS se stala 
Bohuslava Šenkýřová  
Novou rektorkou Vysoké školy 
finanční a správní (VŠFS) byla 
ke 15. červnu správní radou 
jmenována Bohuslava Šenkýřo-
vá. Tato zásadní změna organi-
zační struktury, při které dochází 
ke sloučení pozice rektora a 
prezidenta, vyplynula z potřeb dalšího rozvoje 
školy a naplňování stanovených vizí. B. Šenký-
řová patří k průkopníkům soukromého školství v 
ČR. Založila střední odbornou a vyšší odbornou 

(Pokračování na stránce 2) 

MF potvrdilo státní dluh na 698,2 mld. Kč 
Státní dluh ČR se v prvním čtvrtletí zvýšil o 7 mld. Kč na 698,2 mld. Kč, uvedlo ministerstvo 

financí a potvrdilo tak svůj dubnový odhad. Na každého Čecha tak připadá dluh přibližně 68 000 Kč.  

Vyhláška na stránkách ČNB 
Česká národní banka uveřejnila na svých webových stránkách podklad pro 
návrh vyhlášky o pravidlech obezřetného podnikání bank, spořitelních a 
úvěrních družstev a obchodníků s cennými  papíry. Vyhláškou bude do 
právního řádu ČR plně implementován nový kapitálový koncept Basel II, 
obsažený v právu Evropských společenství v revidovaných směrnicích 
2000/12/ES a 93/6/EHS (obě revidované směrnice nebyly dosud oficiálně 
publikovány). Koncept Basel II představuje významný kvalitativní posun 

v regulaci bank, spořitelních a úvěrních družstev a obchodníků s cennými papíry. Změny se netýkají 
pouze úzce technického rámce výpočtu kapitálových požadavků, ale především požadavků na vyšší 
kvalitu procesů řízení rizik a odpovědnost regulovaných osob samých. S implementací Basel II souvisí i 
změny v oblasti angažovaností, zveřejňování a posuzování aktiv. Zároveň dochází k rozšíření působnosti 
nového konceptu tak, aby plně pokrýval nejen regulované osoby (tj. na individuální bázi), ale zejména 
riziko celého regulovaného konsolidačního celku. Nová pravidla by měla platit od 1. ledna 2007. 

Lidé přestali 13. června vydělávat na stát 
Češi od odpoledne 13. června začali podle výpočtů Liberálního institutu pracovat sami na sebe. 

Přesně od 14:15 již lidé totiž nevydělávají na stát a jeho výdaje. Celý den tzv. daňové svobody byl letos  
(Pokračování na stránce 2) 
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Burza dál padá 
Pražská burza přichystala investorům 

minulý týden ledovou sprchu, když se propadla 
na své více než jednoleté minimum. V pozadí 
pádu burzy stály v posledních týdnech hlavně 
globální faktory. Investoři se totiž báli 
růstu úrokových sazeb nejen v Evropě, 
ale i za oceánem. Nicméně ukazuje se, že 
negativní reakce domácích akcií byla 
silnější než na západě. Zatímco například 
pražský index PX poklesl od 5. do 13. 
června o více než 14 %, panevropský 
FTSEurofirst 300 poklesl „jen“ o 5 %.  

Reakce pražské burzy ale nebyla 
silnější jen na negativní, ale i na pozitiv-
ní faktory – v posledních dnech roste v průměru 
čtyřikrát rychleji než celoevropský index. Vzni-
ká tedy otázka, proč reaguje domácí trh více než 
na západě. Domníváme se, že se jedná o kombi-
naci dvou faktorů.  

Zaprvé je v ČR menší tradice držet 
dlouhodobě majetek ve formě akcií – a tak 
nadprůměrná část drobných investorů (domác-
ností) investuje na burze spíš spekulativně než 

dlouhodobě. Proto také mnoho investorů 
nakupuje akcie na úvěr, což je dost rizi-
kové. Tito investoři při poklesu ceny 
akcií své portfolio ihned prodávají, což 
znásobuje prudké kurzové pohyby.  

Zadruhé v ČR existuje velmi málo 
dlouhodobých investičních možností též 
pro velké institucionální investory. Prud-
ký cenový růst v minulých měsících tak 
byl dán do značné míry pouze převisem 

poptávky několika málo velkých fondů nad 
nabídkou akcií. S odstartováním poklesu ceny 
pak nastal jev přesně opačný. 

V l a d i m í r  P i k o r a ,                         
h l a v n í  e k o n o m  N e x t  F i n a n c e  

KOMENTÁŘ V červnovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o … 
 

• investicích,  které dohánějí depozita 
• vztahu finančního sektoru a veřejných financí 
• tom, v čem jsou lepší bankovní poradci              

a v čem nezávislí finanční poradci 
• nových strategiích finančních institucí                

v měnících se globálních podmínkách 
• změnách bankovního dohledu v Evropě 
• vzestupu internetového bankovnictví v ČR 
• trendech ve využívání a bezpečnosti             

bankomatů a platebních terminálů 
• odhalování pojistných podvodů 
• stále více koncentrovaném trhu leasingu 
Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplat-
ném získáte na tel. čísle 800 110 022 nebo na  
http://bankovnictvi.ihned.cz. 
 

Časopis je také k dostání ve volném prodeji. 
Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny . 

 

 

     

   BANKOVNICTVÍ 
     odborný časopis  
     pro profesionální finance 

     http://Bankovnictvi.iHNed.cz 
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– stejně jako loni – 14. června. Podle propočtů společnosti Patria Finance si ale Češi ještě na den daňové 
svobody počkají až do 4. července. K třetímu číslu se dopracovala OECD. Podle ní by Češi měli letos na 
pokrytí státních výdajů pracovat 158 dní (pod průměrem EU, který činí 173 dny). Kratší dobu budou 
pracovat Irové či Slováci, hůře než Češi jsou na tom zaměstnanci v Maďarsku, Dánsku či Švédsku.  

ČR by měla posílit finanční vzdělávání   
Pro lepší ochranu spotřebitelů potřebuje finanční trh v ČR vzdělané zákazníky a ucelenou legis-

lativu na ochranu spotřebitele, vyplývá z předběžné studie Světové banky týkající se ochrany spotřebite-
le na finančním trhu. Podle Mariuse Vismantase ze SB je proto třeba celkovou znalost o fungování fi-
nančního trhu mezi lidmi posílit a zahájit vzdělávací programy. "Dobře vzdělaní spotřebitelé dělají dob-
rá rozhodnutí. A důvěra spotřebitele přináší i větší tržby finančnímu sektoru," uvedl Vismantas: „Znalost 
spotřebitele je i jeho nejlepší ochranou.“ Podle studie chybí v ČR specifická zákonná pravidla o ochraně 
spotřebitele na finančním trhu a současná opatření jsou roztříštěna mezi více institucí. "Neexistují napří-
klad předpisy vztahující se k hypotékám a spotřebitelským úvěrům, což ukazuje na fragmentaci v systé-
mu," uvedl Vismantas. V ČR zodpovídají podle něj za ochranu spotřebitele ministerstvo financí a minis-
terstvo průmyslu a obchodu, působí zde Česká obchodní inspekce. Ale nic dalšího na obranu spotřebitele 
na finančním trhu. Zároveň studie navrhuje posílit samoregulaci finančních institucí, stanovit závaznost 
a vymahatelnost etických kodexů pro všechny členy oborových asociací a vytvořit důvěryhodný systém 
řešení sporů mezi klienty a finančními institucemi (více v Bankovnictví číslo 8/2006).  

Firmy podceňují přípravu na novou směrnici EU  
Firmy v EU podceňují přípravu na zavedení směrnice o trzích s finančními instrumenty, která 

má koncem příštího roku přinést na evropský kapitálový trh čerstvý vítr. Vyplývá to z průzkumu společ-
nosti KPMG International. Firmy se tak podle studie nejen připravují o výhody, které jim může direktiva 
přinést, ale zároveň mohou způsobit zpomalení rozvoje kapitálového trhu. Jedna z nejvýznamnějších 
směrnic posledních let známá pod zkratkou MiFID má evropským podnikům a investorům pomoci snížit 
náklady na kapitál, zvýšit množství investic a tím i podpořit dynamičtější růst ekonomiky i bohatství 
celé společnosti. Na aplikaci nové směrnice se však podle výzkumu začala připravovat jen necelá třetina 
finančních institucí. Navíc řídicí pracovníci ve více než třetině firem, kterých se směrnice bude týkat, 
nevěděli či nebyli schopni specifikovat kroky, které jejich firma učinila pro přípravu na direktivu MiFID.  

"Pokud má direktiva splnit účel a příznivě ovlivnit evropské investování, je nezbytné, aby se s ní 
podniky předem seznámily a řádně se na ní připravily," uvedl partner KPMG ČR Pavel Závitkovský. Jen 
29 % dotázaných představitelů firem však potvrdilo, že už stanovili projektového manažera a tým lidí, 
kteří mají přípravu na tuto změnu na starosti. Zhruba polovina z nich pak už zavedení MiFID myslela i 
při rozpočtování podnikových financí. 

Odškodnění pro klienty zkrachovalých bank?   
Klienti tří zkrachovalých bank – Union banky, Plzeňské banky a Kreditní banky Plzeň – možná 

dostanou dodatečné odškodnění až do výše 4 mil. Kč. Senátní hospodářský výbor příslušnou novelu 
zákona o bankách neschválil ani neodmítl. Pokud by se tak další středu zachoval i Senát jako celek, 
novela by v souladu s ústavou putovala k podpisu prezidenta republiky jako přijatá. Členové výboru 
měli k předloze výhrady, byli si ale vědomi toho, že prosazení úprav by znamenalo zamítnutí novely.  

Registr využívají další čtyři firmy  
Nebankovní registr informací o klientech využívají další čtyři firmy. Smlouvy o zpracování 

údajů v tomto registru a o jejich sdílení s Bankovní registrem podepsaly ČP Leasing, Toyota Financial 
Services Czech., PSA Finance ČR a sAutoúvěr.  

Tržby první stovky českých firem nad 2 bil. Kč 
Součet tržeb stovky nejvýznamnějších českých společností loni poprvé překročil 2 bil. Kč. Za 

deset let tržby v součtu narostly o 135 %. Automobilka Škoda Auto měla tržby 187,4 mld. Kč a obhájila 
postavení nejvýznamnější společnosti české ekonomiky. Výsledky zveřejnilo sdružení Czech Top 100.  

MMF: Musíte omezit vliv státu  
Česká republika by měla pro udržení svého ekonomického růstu omezit deficity veřejných fi-

nancí, snížit výši zdanění a zmenšit velký vliv státu na ekonomiku. Země by měla i zlepšit institucionál-
ní prostředí, především posílit demokratické instituce a omezit korupci. Při prezentaci studie výhledu 
světové ekonomiky se zaměřením na země střední a východní Evropy to uvedla zástupkyně ředitele 
odboru Evropa Mezinárodního měnového fondu Susan Schadlerová.  

Moody’s má pro ČR národní ratingovou stupnici  
Společnost Moody's Investors Service zavedla novou národní stupnici ratingových hodnocení, 

která bude porovnávat ekonomické subjekty podle schopnosti splácet úvěry v rámci České republiky. 
Novinka uživatelům umožní větší diferenciaci v rámci země. Nová stupnice slouží jako nástroj pro po-
rovnání relativní úvěrové bonity subjektů. Používá celosvětově uznávané symboly ratingového hodnoce-
ní Moody's, k nimž přidává národní rozlišovací znak ".cz". V obdobné stupnici, kterou firma připravila 
pro slovenský trh, se používá označení".sk". Globální stupnice toto označení nemá.  

Poradcem EGAP bude PwC  
S prodejem podílu v Komerční úvěrové pojišťovně (KÚP) bude státní Exportní garanční a pojiš-

ťovací společnosti (EGAP) radit firma PricewaterhouseCoopers. V obchodní veřejné soutěži splnila 
všechny podmínky stanovené vládou, meziresortní výběrovou komisí a představenstvem EGAP a před-
ložila nejvhodnější nabídku. EGAP chce dceřinou akciovou společnost KÚP, kterou založila loni v lednu 
a oddělila tak komerční pojištění od pojištění se státní podporou, prodat strategickému investorovi. 
EGAP by si měla v komerční pojišťovně ponechat 34% blokační účast.  

(Pokračování ze stránky 1) školu Bankovní akademii a v roce 1999 stála u 
zrodu soukromé vysoké školy – VŠFS. Po celou 
dobu působila v jejím čele na pozici generální 
ředitelky a poté ve funkci prezidentky.  
Jan Vanhevel nahradil 
Christiana Defrancqa  

Valná hromada ČSOB Pojišťov-
ny zvolila do dozorčí rady Jana 
Vanhevela. Nový člen rady na-
hradil Christiana Defrancqa. 
Nového předsedu zvolí dozorčí 
rada v září. Osmapadesátiletý 
Belgičan Vanhevel působí jako 

výkonný ředitel KBC Bank a řídí její středoev-
ropskou divizi, pod níž spadají všechny bankov-
ní a pojišťovací činnosti skupiny KBC ve střední 
Evropě. Je také prezidentem belgické bankovní 
asociace. Dalšími členy dozorčí rady jsou Walter 
Bogaerts, Johan Daemen, Lada Cozlová, Karel 
Haas a Michal Štefek. Ch. Defrancq bude nyní 
řídit jeden z pěti základních pilířů nové struktury 
KBC Group – divizi Sdílených služeb a operací.  
Z dozorčí rady burzy 
odešel Kvapil z ČNB  
V dozorčí radě Burzy cenných papírů Praha 
přestal po necelém roce pracovat Tomáš Kvapil 
(39 let) z ČNB. Odstoupil na vlastní žádost k 29. 
květnu. Dalšími členy rady jsou Zdeněk Bakala z 
firmy Karbon Invest, Jiří Michal ze společnosti 
Zentiva, Jaroslav Míl ze Svazu průmyslu a do-
pravy ČR, Tomáš Prouza z MF ČR a Martin 
Roman ze skupiny ČEZ.  

Pavel Juřík: Velká  
encyklopedie platebních 
karet – 1870-2006 

Ojedinělá publikace na na-
šem i světovém trhu podává 
komplexní pohled na historii 
platebních karet. Zajímavě a 
poutavě přibližuje vývoj 
různých typů platebních karet 
v USA, v Evropě a Japonsku, 
vznik mezinárodních karto-

vých asociací či technické vynálezy a vynálezce. 
Čtenář nahlédne do technického zázemí karto-
vých společností a bank, seznámí se s vývojem 
obchodních značek i marketingu platebních 
karet, dozví se mnoho zajímavého a užitečného o 
jejich bezpečnosti, o konkurenčních sporech a o 
výhledech do budoucnosti. Vývoj dokumentuje 
více než 600 barevných a černobílých snímků. 
Autor, uznávaný odborník na platební karty, pro 
knihu získal stovky unikátních exemplářů plateb-
ních karet, úvěrových známek, reklam a letáků z 
celého světa. Kniha je doplněna odkazy na pra-
meny, přílohou pro sběratele platebních karet, 
chronologickým přehledem vývoje a anglickým 
resumé.  
Kód knihy: 00500, kniha stojí 650 Kč včetně 
DPH a můžete si ji písemně objednat na adrese 
Economia, a. s., VTÚ, Dobrovského 25, 17055 
Praha 7, mail: dagmar.suchmova@economia.cz 
nebo na www.knihy.ihned.cz, kde vám zařídí její 
zaslání na dobírku přímo z nakladatelství GRA-
DA Publishing.  
Případné informace na telefonním čísle 220 386 
511-12. Členové ECONOMIA Benefitklubu, kteří 
u publikace uvedou na objednávce číslo své 
klubové karty a kód knihy, obdrží 30% slevu. 

KNIHA 

http://bankovnictvi.ihned.cz
mailto:dagmar.suchmova@economia.cz
http://www.knihy.ihned.cz,
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Oberbank letos zdvojnásobí počet poboček v ČR  
Rakouská Oberbank chystá letos téměř zdvojnásobit počet poboček v ČR na konečných 15. V 

rámci expanze se hodlá zaměřit především na klienty z řad středních podniků a náročnější soukromou 
klientelu. "K nejdůležitějším klientům Oberbank patří střední podniky, které přicházejí do ČR především 
po vstupu do EU. Z Horních Rakous směřují především do jižních Čech, z Bavorska do plzeňského regio-
nu a z Vídně a Dolních Rakous na jižní Moravu," uvedl generální ředitel Oberbank Franz Gasselsberger. 
Proto banka otevře další pobočky v Plzni, Brně a Praze. Nově banka otevře také pobočky v Hradci Krá-
lové a Ostravě, kde spoléhá na ekonomickou expanzi obou regionů a přítomnost řady podniků.  

„MasterCard Firemní bankou roku 2006“ je KB 
Na základě hlasování více než 150 finančních ředitelů nejvýznamnějších firem sdružených v 

CZECH TOP 100 bylo uděleno prestižní ocenění MasterCard Firemní banka roku 2006. Jméno vítězné 
banky, kterou se stala Komerční banka, bylo vyhlášeno 15. června během slavnostního večera v Obec-
ním domě v Praze v rámci vyhlášení žebříčku nejúspěšnějších firem České republiky CZECH TOP 100. 
Na druhém místě skončila ČSOB a na třetím Česká spořitelna.  

Přesun úspor z účtů bank k výnosnějším produktům  
České domácnosti pokračují v přesunu svých úspor z bankovních účtů k vyspělejším a výnos-

nějším finančním produktům. Například objem investic do podílových fondů se meziročně zvýšil o 56 
mld. Kč na téměř 225 mld. Kč. Vyplývá to ze zprávy ministerstva financí o vývoji finančního trhu za rok 
2005. Celkové úspory domácností loni dosáhly 1,86 bil. Kč. I přes změny ve struktuře úspor mají Češi 
většinu peněz uloženu na účtech bank, a to asi 55 %. Z celkové částky připadá 329 mld. Kč na stavební 
spoření. Vklady na penzijním připojištění loni vzrostly zhruba o 19 % na 113 mld. Kč. Stejně jako objem 
úspor domácností roste i jejich zadlužování, a to výrazně rychleji. Zadluženost domácností stoupla ke 
konci roku na 416 mld. Kč a podle zprávy odráží především řešení bytové situace, tedy využití úvěrů na 
pořízení nemovitosti. Od roku 1995 narostlo zadlužení domácností o více než 800 %, uvádí zpráva.  

Universal Business: až 5 mil. Kč až na 20 let 
GE Money Bank přišla počátkem června na trh s novým podnikatelským úvěrem Universal 

Business. Tento úvěr lze získat již na základě jednoho daňového přiznání, specifické profese (lékaři, 
zubaři, veterináři, advokáti a notáři) dokonce již jako začínající podnikatelé. Firmy s podnikatelskou 
historií delší než dva roky mohou Universal navíc získat za ještě snadnějších podmínek. Universal Busi-
ness je poskytován až do výše 5 mil. Kč se splatností až 20 let. Úvěr je zajištěn nemovitostí a jeho výše 
dosahuje až 70 % hodnoty zajištění.  

Zájem o úvěr na zaplacení daní  
V souvislosti s blížícím se termínem pro podání daňových přiznání realizovala Citibank ve spo-

lupráci s GfK Praha anketu mezi malými a středními firmami zaměřenou na platby daní. Z ankety jasně 
vyplynulo, že zhruba třetina malých a středních firem, především společnosti s dvaceti a více zaměstnan-
ci, je zvyklá platit daně v červnu. Téměř dvě třetiny malých a středních firem přitom platí daně již v 
březnu. Přestože drtivá většina financuje daně z provozního kapitálu, řada společností či živnostníků by 
uvažovala o tom, vzít si na tuto platbu úvěr. Letos si podle ankety vzala úvěr na daně 3 % dotázaných. 
Zhruba třetina však uvedla,  že by tuto formu financování daní pravděpodobně využila. Na základě vý-
sledků průzkumu připravila Citibank úvěr kontokorentního typu s výhodnou úrokovou sazbou. Je posky-
tován na 12 měsíců s možností automatického prodloužení a jeho vyřízení netrvá déle než dva dny.  

Poštovní spořitelna rozšířila nabídku hypoték   
V půlce června uvádí Poštovní spořitelna nové typy hypoték. Do nabídky přibyly Hypo-
teční úvěr 85 a 100 a Hypotéka bez dokládání příjmů. Od června mohou klienti využít 
kompletní nabídku hypotečních úvěrů Poštovní spořitelny. „Doplnění nabídky hypoték je 
dalším krokem v kompletaci produktové nabídky Poštovní spořitelny. Klienti teď s námi 
mohou financovat prakticky jakýkoli nákup nemovitosti. Zástavní hodnota může být 70 %, 
85 % i 100 %,“ uvedl Libor Svoboda, produktový manažer Poštovní spořitelny. „Nově 
můžeme nabídnout hypotéku i klientům, kteří nám nechtějí sdělovat své příjmy,“ doplnil 
Libor Svoboda. Poštovní spořitelna také podstatně rozšířila možnosti fixace úrokových 

sazeb. Vedle pětileté fixace mohou klienti využít i fixaci úroků na jeden rok nebo tři roky.  

S KB lze být ve spojení přes dalších 14 mobilů  
Komerční banka rozšířila seznam podporovaných mobilních telefonů, na nichž je možné využí-

vat bankovní služby Mobilní banky. Dalších 14 typů od celkem čtyř výrobců mobilních telefonů doplni-
lo seznam podporovaných mobilních telefonů splňujících technické podmínky služby Mobilní banka. 
Mezi nově zařazené typy mobilních telefonů patří: Sony Ericsson - K300i, Z520i, Motorola - E398, Razr 
V3, V300, V360, V500, V620, Siemens - C75, CX 65, CX70, SL65 a Nokia - 6230i, 9300i. Seznam 
podporovaných mobilních telefonů: http://www.mojebanka.cz/cs/services/ml/supported_phones.shtml  

K žalobě SOS na ČS se připojilo údajně 1000 lidí  
Kvůli připravované žalobě na Českou spořitelnu ohledně bankovních poplatků se registrovalo u 

Sdružení obrany spotřebitelů (SOS) přibližně tisíc lidí, informoval Radiožurnál. Samotné sdružení od-
mítlo konkrétní počty zaregistrovaných nespokojených klientů sdělit. Žalobu chystá SOS podat na Čes-
kou spořitelnu do konce června, sdělila mluvčí sdružení Ivana Picková. SOS chce, aby klienti ČS dostali 
zpátky peníze, které zaplatili na poplatcích za vedení nebo zrušení účtu, jenž není, či nebyl veden jako 
součást produktových balíčků nabízených spořitelnou. SOS odhaduje průměrné plnění ČS ve prospěch 
žalujícího klienta zhruba na 1500 Kč bez započtení úroku z prodlení.  

(Pokračování na stránce 4) 

BANKY 
Setkání zákazníků firmy 
BSC Praha ve znamení 
týmové spolupráce 
Dne 30. května proběhlo v Kaiserštejnském 
paláci na Malé Straně v Praze tradiční setkání 
zákazníků významné softwarové společnosti 
BSC Praha. Letošní mottem znělo „Společně 
tvoříme jeden tým“. Celá akce proběhla v atmo-
sféře blížícího se Mistrovství světa v Německu, 
to znamená ve znamení fotbalu, týmové spolu-
práce a špičkových výkonů všech zúčastněných. 

Tak jako každý rok proběhlo setkání v přátelské 
atmosféře; byly představeny novinky v portfoli-
ích obou divizí. Čestnými hosty se stali bývalý 
ministr bez portfeje Pavel Bratinka a generální 
ředitel společnosti Oracle Czech Martin Illner.  
Během prezentací Divize podnikových systémů 
byl společně s aplikační strategií společnosti 
Oracle představen také model podpory zákazníků 
JD Edwards. Oracle Czech označila BSC Praha 
za klíčového partnera pro zákazníky JD Edwards 
v ČR. Rovněž byly prezentovány novinky v 
licenční politice společnosti Oracle, zejména 
zahrnutí licencí databáze a některých dalších 
komponent do ceny aplikací. Zajímavým vystou-
pením byl „přímý přenos“ systému JD Edwards 
EnterpriseOne 8.11 a „sestřih zajímavých akcí“ - 
prezentace zákazníků Denso a Geomant.   
Zástupci Divize bankovních systémů se v první 
části věnovali prezentacím nových řešení na bázi 
mimořádně úspěšné platformy GEMINI, která 
pochází z vývojářské dílny BSC Praha. Šlo pře-
devším o způsoby využití předností bankovního 
softwaru pro důkladnou analýzu zákaznického 
portfolia a využití získaných údajů pro cílený  
marketing. Cíl využití této „GEMINI Consumer 
Inteligence“ je umožnit bankám, aby mohly v 
rostoucí konkurenci v pravý čas poskytnou 
správné služby a produkty jen těm klientům, 
kteří o ně s největší pravděpodobností budou mít 
zájem. Právě v tomto směru společnost BSC 
Praha rozvíjí nové pobočkové řešení GEMINI 
Branch Automation, jehož základní verzi poprvé 
představila svým zákazníkům. Koncepce moder-
ní bankovní pobočky budoucnosti rozhodně 
zaujala.  
Zákazníci se však mohli seznámit i s dalšími 
novými produkty z rodiny GEMINI, které reagu-
jí na aktuální situaci na trhu finančních produktů 
a služeb; především s automatickým systémem 
zpracování žádostí na spotřební úvěry a hypoté-
ky GEMINI. Se zájmem se setala též informaci o 
nových možnostech portálových řešení, kterou 
pohostinsky přednesl zástupce společnosti Sun 
Microsystems. Byly také představeny novinky z 
oddělení Back Office systémů. Oficiální program 
zakončila netradiční prezentace z oblasti Busine-
ss Inteligence spojená se soutěží s fotbalovou 
tematikou. 
Závěr zákaznického dne byl ve znamení „malého 
mistrovství ve fotbálku“. O titul se utkalo osm 
týmů, složených v duchu motta akce ze zákazní-
ků i zaměstnanců BSC Praha. Neformálním 
programem provázeli dva zkušení sportovní 
komentátoři, kteří zápasům dávali atmosféru 
skutečných soubojů na světových stadionech.  

TECHNOLOGIE 
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Investoři už přišli  
o dva biliony dolarů  
Propad na akciových trzích, který trvá už více 
než měsíc, znamená výrazné ztráty pro většinu 
investorů. Podle odhadů ekonomů už hodnota 
ztrát všech investorů v celém světě přesáhla 2 
bil. USD. Investorům přitom nezbývá mnoho 
alternativ, kam vložit peníze, vyjma dluhopisů a 
fondů peněžního trhu. Řada investorů se zbavuje 
akcií, komodit a všech aktiv, která mají co dělat s 
takzvanými "emerging markets", kam spadá i 
ČR. Pražská burza patří k těm, které mají v rámci 
regionu nejvyšší ztráty, v předchozích letech ale 
měla i jedny z nejvyšších zisků. Index MSCI 
World, které sleduje pohyb na všech světových 
akciových trzích dohromady, od svého květnové-
ho vrcholu přišel zhruba o 12 % hodnoty. Zmizel 
tak ekvivalent majetku za 1,9 bil. USD tržní 
hodnoty, což je více než roční HDP Velké Britá-
nie. Index, který sestavuje organizace MSCI 
Barra, nebere v úvahu úplně všechny akciové 
trhy, takže celkové ztráty jsou ještě vyšší.  
Ekonomika dál poroste 
Členové sedmi nejvyspělejších zemí světa a 
Ruska G8 předpovídají další růst globální ekono-
miky, obávají se však inflace a drahé ropy. Chtějí 
proto více spolupracovat s mladými ekonomika-
mi a s jejich pomocí zajistit trvalý globální růst.  
Maďarsko omezí  
výdaje a zvýší sazby  
Maďarsko přistoupí k okamžitému snížení výda-
jů a sáhne ke zvýšení daní, což by mělo zemi 
pomoci snížit rozpočtový deficit. Pomocí těchto 
opatření chce vláda splnit kritéria pro zavedení 
eura do roku 2008, případně do roku 2009.   
Crédit Agricole chce 
koupit řeckou Emporiki  
Francouzská bankovní skupina Crédit Agricole 
(CA) předložila hotovostní nabídku na převzetí 
řecké banky Emporiki Bank. Ocenila řecký fi-
nanční ústav na 3,1 mld. EUR a ukončila měsíce 
spekulací, jaké má s Emporiki plány. CA nabízí 
za jednu akcii Emporiki 23,50 EUR. Zatím v ní 
drží 8,93 %; banky jsou partnery již šest let.  
Španělská BBVA koupila 
v Texasu dvě banky  
Španělský finanční ústav Banco Bilbao Vizcaya 
Argentaria se dohodl na koupi dvou bank v ame-
rickém Texasu za 2,64 mld. USD. Druhá největší 
španělská banka si tak rozšíří počet hispánských 
zákazníků v USA. BBVA zaplatí 2,16 mld. USD 

Spokojenost s kreditní kartou MoneyCard  
Exkluzivní průzkum agentury TNS AISA pro GE Money mezi držiteli kreditní 
karty MoneyCard potvrdil jejich spokojenost s využíváním tohoto produktu. 
Uživatelé ocenili především důvěryhodnost a dobrou pověst skupiny GE Mo-
ney, přehlednost měsíčních výpisů, způsob zajištění bezpečnosti při doručení 
karty, rychlost a jednoduchost vyřízení, možnost získat společně s kartou vý-
hodně peníze navíc nebo použít MoneyCard při výběru hotovosti v bankoma-

tech nejen GE Money Bank. „Počet kreditních karet vydaných GE Money vzrostl v prvních třech měsí-
cích roku 2006 ve srovnání se stejným obdobím roku minulého o 350 %. Kreditní karty se mění z úvěro-
vého produktu na platební nástroj pro běžné nákupy. Jejich prodej dynamicky roste i u obchodníků,“ 
uvedl Charlie Coode, generální ředitel společnosti GE Money Multiservis. Z výzkumu vyplývá vysoká 
věrnost klientů GE Money, pro oblast retailového bankovnictví je o dva body nad evropským průměrem. 
Polovině držitelů kreditní karty MoneyCard vyhovuje současná výše jejich kreditního limitu.  

Obchodní výsledky ČMSS za pět měsíců  
Obchodní výkonnost Českomoravské stavební spořitelny trvale roste. Jestliže za celý rok 2005 

dosáhl objem poskytnutých úvěrů ČMSS rekordního objemu 20,6 mld. Kč, tak dosavadní výsledky roku 
2006 jsou příslibem nového rekordu, a to jak v rámci ČMSS, tak v rámci oboru stavebního spoření v ČR. 
Za leden až květen čerpali u ČMSS její klienti úvěry na bydlení ve výši 8,8 mld. Kč, což je meziročně o 
13,8 % více. Jen v květnu poskytla ČMSS překlenovací úvěry a úvěry ze stavebního spoření v objemu 
vyšším než 2,3 mld. Kč, což je druhý historicky nejvyšší výkon za jeden měsíc. Výsledek za prvních pět 
měsíců tohoto roku představuje stejný objem úvěrů, jaký klienti ČMSS využili za celý rok 2002. 

Stavební spořitelny půjčily téměř 20 mld. Kč  
Stavební spořitelny půjčily od ledna do května lidem téměř 20 mld. Kč, což je o 27 % více než 

ve stejném období loni. Vyplývá to ze statistik stavebních spořitelen. Za celý loňský rok poskytly spoři-
telny podle údajů Asociace českých stavebních spořitelen 160 000 nových úvěrů o celkovém objemu 43 
mld. Kč. Zároveň uzavřely 792 000 nových smluv o stavebním spoření, včetně navýšení cílových částek. 
Rostoucí zájem stavební spořitelny zaznamenávají o úvěry hypotečního typu na větší částky, které klienti 
využívají nejen k rekonstrukcím, ale i k pořízení vlastního bydlení.  

(Pokračování ze stránky 3) 

 

Měsíčník vydavatelství Economia 

Bankovnictví 
• každý měsíc – odborný časopis 
• každý týden – elektronický newsletter  
• každým okamžikem profesionální website 

Bankovnictvi.iHNed.cz 
Objednávky předplatného na zelené lince  

800 11 00 22 nebo na  
http://Bankovnictvi.iHNed.cz 
Ukázkový výtisk ZDARMA: 

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=BA 

KAPITÁLOVÝ TRH 
Burza s největším růstem za více než 12,5 roku  

Akciový trh pražské burzy posílil 15. června nejvíce za více než 12,5 roku. Hlavní index PX si 
připsal 7,3 % na 1276,9 bodu. Výkon byl podle některých obchodníků překotným doháněním ztrát z 
předchozích panických výprodejů, v nichž se hodnota největších společností snížila v součtu o stovky 
miliard korun. Minulé úterý trh završil sérii sedmi poklesů za sebou a vyjádřeno indexem v ní nasbíral 
ztrátu takřka 15 %. Ceny některých akcií 15. června zpevnily o ojedinělých více než 10 %. Akcie petro-
chemického holdingu Unipetrol vyrostly o 13,54 % na 182,69 Kč, Komerční banky o 11,08 % na 3138 
Kč a elektrárenské skupiny ČEZ o 10,94 % na 646,2 Kč.  

KB přechodně nebude kotovat své akcie na burze  
Komerční banka nebude přechodně vykonávat činnost tzv. tvůrce trhu na praž-
ské burze u svých akcií. Činnost pozastavil generální ředitel burzy na základě 
žádosti banky. Cílem je předejít případnému konfliktu zájmů kvůli možnému 
odkupu vlastních akcií bankou. Odkup až 3,8 mil. vlastních akcií, nejvýše dese-
tiny základního kapitálu, schválila valná hromada Komerční banky 26. dubna. 
Analytici odkupování akcií bance schvalují.  

Akcie v RM-Systému přidaly výjimečných 7,16 % 
Ceny akcií obchodovaných v mimoburzovním RM-Systému se 15. června rázně odrazily z dlou-

hodobého minima, kam je seslaly silné prodeje vyvolané hlavně propadem největších zahraničních trhů. 
Index třiceti předních akcií PK 30 vyrostl o výjimečných 7,16 % na 2035,88 bodu.  

Broker z ČR partnerem chicagské derivátové burzy  
Česká makléřská firma Colosseum se stala partnerem největší burzy finančních derivátů na světě 

Chicago Mercantile Exchange (CME). Colosseum bude propagovat jeden z produktů amerického organi-
zátora tzv. CME E-mini futures kontrakty na akciové indexy. E-mini produkty kopírují vývoj akciových 
indexů a umožňují investovat do celého trhu namísto vybírání jednotlivých akcií. "Cílem propagace je 
získat klienty pro obchodování tohoto produktu," uvedl ředitel firmy Colosseum Jiří Šťastný.  

Pražská burza vyplatí rekordní dividendy  
Burza cenných papírů Praha vyplatí nejvyšší dividendu v historii. Akcionářům rozdělí celkem 

121,2 mil. Kč, v přepočtu 455 Kč na akcii před zdaněním. Dividenda se bude vyplácet v půlce září. 
Schválila to  valná hromada burzy. Loni dosáhla burza rekordních výsledků. Zisk před zdaněním vzrostl 
na 141,7 mil. Kč z předloňských 42,3 mil. Kč a čistý zisk se zvýšil na 110,1 mil. Kč z 30,5 mil. Kč.  

AFAM ČR s novými členy a předsednictvem asociace 
Dne 13. června se konala řádná valná hromada Asociace fondů a asset managementu České 

republiky. Valná hromada přijala za řádné členy asociace společnosti PPF Asset Management, Winter-
thur Asset Management (Praha) a za přidružené členy společnosti Czech and Slovak Investment Advi-

(Pokračování na stránce 5) 
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sors, Dvořák a spol., advokátní kancelář, KPMG Česká republika, Novák a Sabolová, Tacoma Consul-
ting. Dalším významným krokem, který valná hromada schválila bylo rozšíření předsednictva asociace, 
kdy novými členy předsednictva se stali Radek Urban, jediný člen představenstva Investiční společnosti 
České spořitelny a místopředseda Výboru pro finanční trh, Karel Novák, Chief Operating Officer společ-
nosti PPF Asset Management, a Kamila Horáčková, členka představenstva Winterthur Asset Manage-
ment (Praha). Předsednictvo tak bude působit v následujících obdobích v počtu 11 členů a post předsedy 
předsednictva i nadále zastává Martin Burda z České spořitelny, místopředsedy zůstávají Josef Beneš z 
ČSOB Asset Management a Roman Pospíšil z Pioneer Asset Management. Za nové členy Etického vý-
boru byl valnou hromadou schválen Pavel Tichý, člen představenstva  ČSOB Asset Management a Marta 
Gellová, generální sekretář AFIZ ČR.  

Současná emise dluhopisů v CZK a EUR 
Koncern PORR uvede na konci června pro financování záměrů na další expanzi a k dalšímu 

zlepšení likvidity do oběhu dluhopisy denominované v CZK a také v EUR, s pětiletou dobou splatnosti. 
Obě emise dluhopisů budou veřejně nabízeny v Rakousku. Dluhopisy v CZK mohou nabývat i instituci-
onální investoři mimo Rakousko, zejména v ČR. Výnos z dluhopisů v CZK bude použit především pro 
financování aktivit koncernu PORR v ČR. Tím budou poprvé rakouským podnikem, kotovaným na 
burze, současně uvedeny do oběhu dluhopisy v EUR a CZK. Obě emise dluhopisů budou nabízeny ve-
doucími spolumanažery – Bank Austria Creditanstalt AG a Erste Bank der oesterreichischen Sparkassen 
AG. V České republice bude Erste Bank zastupovat její dceřiná společnost Česká spořitelna.  

(Pokračování ze stránky 4) 
za Texas Regional Bancshares, mateřskou firmu 
Texas State Bank, a koupí za 480 mil. USD  
State National Bancshares. BBVA tím získá 
aktiva v celkové sumě 12,6 mld. USD, vklady 
přes 10 mld. USD a 166 texaských poboček.  
Credit Suisse prodá 
Winterthur firmě AXA  
Švýcarská finanční společnost Credit Suisse 
prodá svoji pojišťovací divizi Winterthur fran-
couzské pojišťovně AXA za 12,3 mld. CHF . 
Credit Suisse, která je osmou největší bankou v 
Evropě, plánovala prodej divize již dlouho. Uvá-
děla však, že chce akcie pojišťovny prodat na 
trhu. Winterthur kvůli tomu prošla v uplynulých 
letech masivní restrukturalizací.  
3/4 bank s napadenými 
bezpečnostními systémy  
Více než tři čtvrtiny světových finančních insti-
tucí se v posledním roce setkaly s narušením 
bezpečnostních systémů externími subjekty. 
Polovina finančních domů se setkala s porušením 
bezpečnostních opatření zaměstnanci, uvádí 
studie společnosti Deloitte. Mezi nejčastěji se 
vyskytující typy útoků patří pokusy vyvolané 
snahou o získání peněžního prospěchu. Útoky 
zvenčí měly v téměř polovině případů podobu 
podvodného lákání důvěrných informací a použi-
tí škodlivého softwaru. V trojici nejběžnějších 
interních forem narušení bezpečnosti se objevují 
podvody páchané osobami znalými situace a 
prostředí a zneužívání údajů o zákaznících.  
Devizové rezervy Číny 
přesáhly 900 mld. USD 
Devizové rezervy Číny, které jsou už teď největší 
na světě, překonaly hranici 900 mld. USD a 
vystoupily na nový světový rekord. Řekl to před-
stavitel čínské vlády, který nechtěl být jmenován. 
Růst objemu rezerv je výsledkem vysokého 
přebytku obchodní bilance.  
Centrální banka Číny 
vyzývá k obezřetnosti  
Čínská centrální banka vyzvala komerční banky 
a další finanční instituce, aby byly obezřetné při 
poskytování nových úvěrů. K tomuto kroku ji 
vedou obavy z přehřátí některých odvětví ekono-
miky, kde je už teď velmi silná konkurence a 
příchod dalších firem by znamenal značná rizika. 
Státní rada také uvedla, že se bude snažit zavést 
opatření ke zpomalení růstu na realitním trhu. 
Ekonomika podle nejvyšších čínských představi-
telů již pociťuje výrazné dopady strukturální 
nerovnováhy. Proto je podle nich nutné přijmout 
taková pravidla, která zavedou do praxe politiku 
konkrétních cílů na základě tržních principů.  
Ekonomika USA zpomaluje 
Americká ekonomika od poloviny dubna do 
počátku června expandovala, objevily se však 
známky zpomalování. Zároveň se v ní projevoval 
růst cen pod tlakem zdražování energií. Uvedla 
to americká centrální banka (Fed) v pravidelné 
zprávě označované jako Béžová kniha.  

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
Pojišťovnou roku 2005 se stala Česká pojišťovna 

Asociace českých pojišťovacích makléřů vyhlásila pojišťovnou roku 2005 Českou pojišťovnu. 
Kooperativa byla druhá a prohodila si tak s ČP loňské umístění. Na dalších místech byly opět Generali, 
Allianz a ČSOB Pojišťovna, se kterou se o páté místo dělila Česká podnikatelská pojišťovna. ČP získala 
titul v kategorii životního a úrazového pojištění, pojištění motorových vozidel, spolupráce s makléři a 
likvidace škod. Kooperativa si nenechala vzít prvenství v občanském pojištění a v pojištění průmyslu a 
podnikatelů. Nejlepším specializovaným pojistitelem byla i loni D.A.S. pojišťovna právní ochrany.  

Penzijní fond ČS se zhodnocením ve výši 4,03 % 
Penzijní fond České spořitelny připíše svým klientům zhodnocení prostředků za rok 2005 ve 

výši 4,03 %. O výši zhodnocení rozhodla na konci května valná hromada penzijního fondu. Připsané 
zhodnocení  je o téměř 0,3 procentního bodu vyšší než zhodnocení za rok 2004, které činilo 3,74 %. 

Pro klienty Winterthuru se nic nezmění  
Změna vlastníka pojišťovací skupiny Winterthur, která v ČR působí prostřednictvím penzijního 

fondu a pojišťovny, nebude pro české klienty společnosti znamenat žádnou změnu. Tvrdí to Clara Rodri-
gová z oddělení komunikace francouzské pojišťovny AXA. Ta koupila skupinu od Credit Suisse.  

ČP vyplatí za letošní kalamity přes 1,4 mld. Kč  
Letošní rok je výjimečný na kalamitní škody a už nyní je zřejmé, že z 
letošního prvního pololetí zaplatí Česká pojišťovna za pojistné události 
přes 1,4 mld. Kč. V majetkovém pojištění dokonce zaznamená více než 
100% meziroční nárůst vyplacených peněz, řekl mluvčí ČP Václav Bálek. 
Součet všech pojistných událostí, které kvůli živelním kalamitám letos 
zatím ČP likviduje, se přiblížil 50 000. To je číslo obdobné jako při kata-
strofálních záplavách roku 2002. Téměř 35 000 z nich je z tíhy sněhu, přes 

10 000 mají na svědomí březnové záplavy. O zbytek se podělily další záplavy, vichřice a krupobití.  

Nový projekt má hodnotu 72 mil. Kč. 
Položením základního kamene byl zahájen projekt výstavby Gastro centra ve Vestci u Prahy. 

Projekt výstavby skladových prostor včetně chlazeného skladu a kanceláří počítá s investicí téměř 72 
mil. Kč. Realizaci pro budoucího leasingového nájemce, firmu FANY Gastroservis, financuje leasingem 
společnost CAC LEASING. 

Do úvěrového registru Solus se zapojil i E.ON  
Do úvěrového registru Solus,  který spravuje údaje o neplatících dlužnících, se po finančních 

ústavech a mobilních operátorech zapojil také distributor energie. Novými členskými společnostmi sdru-
žení se staly ČSOB, energetická společnost E.ON a leasingová firma Vltavín leas. Do činnosti sdružení 
Solus je tak nyní zapojeno 20 společností z pěti sektorů.  

LEASING 
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